
Anti kätte diplomid
Kolmapäeval, 29. juunil k. a. 

toimus pidulikult kaunistatud 
V II  auditooriumis diplomite kät
teandmine 1960. a. instituudi lõ
petanud noortele inseneridele. 
Meie instituudi lõpetas tänavu 
kevadel üldse 337 inseneri, neist 
päevase osakonna 305, õhtuse 
osakonna 16 ja  kaugõppeteadus- 
konna 16.

Pikema sõnavõtuga esines
noortele inseneridele TP I direk
tor, prof. A. Aar na. Edasi andsid 
sm. Aarna ja  teaduskondade de
kaanid üle inseneridiplomid.

Instituudis õpitud aastate
jooksul komsomolitöös erjfi sil
m a paistnud lõpetajatele andis 
ELK N Ü  Tallinna Linnakomitee 
büroo ja  ELKNÜ Keskkomitee 
liige sm. E. Kesküla üle ELKNÜ 
Keskkom itee aukirjad ja  ELKNÜ 
T allinna Linnakomitee kiituskir
ja d .

ELKNÜ K e s k k o m i t e e  a u 
k i r j a d  s a i d :

I l m a s  P a i s t e ,  S i r j e
K o n s a j a  J a a n  R o h u s a a r  
(ehitusteaduskonnast), O l e v  
U d r a s  {mehaanikateaduskon- 
nast), H a r a l d  V i l j a s t e  (kee
na ia-m äe teaduskonnast) ja  V i k 
t o r  S u s t r o v  (energeetikatea- 
duskonnast).

ELKNÜ Ta 11 i n n  a L i n n a 

k o m i t e e  k i i t u s k i r j a d  
said:

l v i  K a r i l a i d  (mehiaanika- 
teaduskonnast), I n n a  D a n i e l ,  
E h a  R a u d v e ,  Ü l o  S i n i 
s a l u ,  O l e g  D õ k o v  j a V l a 
d i m i r  K u š n i r  (keemia-mäe- 
teaduskonnast) ning A n t s  
M e i s t e r ,  V a l d e k  S p i r k a  
j a V i i d o  P a o m e t s  (energee- 
tikateaduskonnast).

Koos au- ja  kütuskirjadega 
anti üle ka ELKNÜ TPI komitee 
mälestusesemed.

Ametiühingutöös silma paist
nud lõpetajatele andis TPI ame
tiühingu komitee mälestusesemed 
üle TPI aüi komitee esimees 
sm. Paal. TPI Naiskoorilt kõlas 
kaunilt: «Ta elagu, elagu, elagu!» 
kui diplomid anti üle neile nei
dudele, kes kuuluvad TPI Nais
koori ridadesse.

Järgnevalt tervitas noori inse
nere ENSV MN Kõrgema ja  
Kesk-erihariduse Komitee esi
mees sm. Pesti.

Üliõpilaskonna nimel soovis 
lõpetajatele head edu tulevastel 
töökohtadel IV kursuse üliõpi
lane Tiiu Vaher.

Noorte inseneride nimel võttis 
sõna keemiainsener Mare Jaan
soo.

V. KULU

Teeme juttu eksamitest
Esitasime sm. Ollikule küsi

muse: «Kuidas kulges tänavu ek
sam tugevusõpetuses võrreldes 
möödunud aastaga?»

«Oleks võinud olla parem.»
«Millised puudused esinesid?»
«Puudus ei olnud mitte nii

võrd teadmisest kui oskustest 
neid. praktiliselt väljendada. Pea
mine puudus oli ikka arvutus- 
tehniline oskus (1X1!)»

«Vast ütlete mõne sõna üksi
kute rühmade kohta.»

«Rühma E-41 tööstiili võib 
aimata sellest, et 20-st inimesest 
8 olid. lubatud eksameile, teistel 
oli võlgnevusi arvestustes. Nen
dest 8-st inimesest tuli eksamile 
7, kelledest 3 ei sooritanud eksa
mit. Rühmast EA-44 oli eksami
tele lubatud ainult üks üliõpila

ne. Ülejäänutel oli sooritamata 
esteetika arvestus. Asi lahenes 
küll eksamipäeva hommikul — 
üliõpilastel pikendati arvestuste 
sooritamise tähtaega. Ehitajate 
seas oli aga ka neid, kes vastasid 
hindele «5». Headest vastajatest 
võiks esile tõsta üliõpilasi: Treid 
(E-41), Aivolat (ES-43), Jaakso
ni (E-42).

Kõigist eksamitest selgus, et 
lahendustase ei ole vajalikul kõr
gusel, sellele tuleb edaspidi pöö
rata suuremat tähelepanu nii üli
õpilastel kui vastava ala õppe
jõududel.»

Sm. Roots jutustas meile järg
mist:

«Tugevusõpetuse eksam toimub 
kahe semestri ulatuses ja  on

üheks raskemaks eksamiks. Seda 
hinnatavam oli AA-49 edukas 
esinemine (tulemused: «5» — 10, 
«4» —6, «3» — 7, «2» — 2). Võr
reldes eelmise aastaga võib tu
lemustega rohkem rahule jääda. 
Puuduseks on mitterahuldavate 
hinnete esinemine. Eksamile mit- 
teilmumisi ei olnud.

Hulk üliõpilasi vastas hindele 
«5». Nende seast võiks esile tõs
ta Olli ja  Jõersi (AA-49) ning 
Partsi (AE-43). Eriti rõõmustav 
oli üliõpilase Kivi kalli (AA-49) 
vastus, kes aasta jooksul ei paist
nudki silma eriti heade tulemus
tega, kuid kes eksamil vastas 
täiesti hästi.

Nii et tuleb jääda lootma ikka 
oma tööle, siis tulevad ka pare
mad tulemused.»

Tänavu lõpetasid kiitusega
E N E R G E E T IK A 
TEAD U SK O N D

1. Meister, Ants
2. Jakobson, Katibo
3. Spirka, Valdek
4. Komp, Enn
5. Velmre, Enn
6. Lauringson, Arne
7. Lubi, Heiki

E H I T U S T E  ADU SKOND

1. Ivanov, Anatoli
2. Vaik, Märt
3. Oiger, Karl 
4jSf-Kirikalj Ants
5. E rim a /T a s o
6. Kasesalu, Maivi

MEHAANIKA-  
TEADUSKO ND  

J. Aleksius, Kalju
2. Makkar, Endel
3. Vulla, Aksel
4. Sepman, Robert
5. Udras, Olev

KEEM IA-M ÄE-  
TEA D U  SKOND

1. Laigna, Kustav
2. Panin, Nikolai
3. Sokolover, Aleksander
4. Dõkov, Oleg
5. Urov, Karl
6. Onton, Allan
7. Käärik, Mare  .
8. Koplus, Kulli
9. Kunder, Rein
10 . Kuusre, Tiit
11. Urva, lvi

Möödunud õppeaastal, nagu 
varemgi, töötas TPI-s seitse teo
reetilist seminari, milledest võt
sid osa kõik T P I õppejõud.

20. juunil tehti TPI parteibü- 
roos kokkuvõtteid õppeaasta 
jooksul tehtud tööst. Oma arva
mustega, ettepanekutega ja  krii
tiliste märkustega esinesid sellel 
nõupidamisel professorid Laul ja  
Altma, kateedrijuhatajad sm-d 
Schmidt, Rannes, Vaarask, Erm, 
teaduskonna partorgid sm-d 
Allik ja  Kaalman.

Kõik sõnavõtjad märkisid, et 
möödunud õppeaastal, eriti keva- 
vadsemestril, on palju tehtud 
teoreetiliste seminaride töö pa
randamiseks, vastavalt 'NLKP 
Keskkomitee otsusele parteipro- 
pagandast.

Õppejõud hakkasid palju hoo
likamalt valmistuma seminari
deks. Nagu nõupidamisel otsus
tati väärivad rida seminaril et
tekantud referaate trükis aval
damist. Siia kuuluiks sm. Kõivi 
ettekanne füüsika, matemaatika 
ja  teoreetiline mehaanika kateed
rite ühisel seminaril, kus käsit

leti elementaarosakeste küsimusi 
ja  kaasaegse füüsika filosoofilisi 
probleeme. Huvitavaks kujunes 
sm. Raukase referaat: «Automa
tiseerimise poliitökonoomilised 
aspektid», mis kanti ette ehitus- 
teaduskonna õppejõudude semi
naril. Väärib märkimist, et näi
teks vene ja  võõrkeelte kateed
ri õppejõud sm. Kurvits esines 
teoreetilisel seminaril ettekan
tud referaadiga hiljem edukalt 
väljaspool instituuti arvuka kuu
lajaskonna ees. Sm. Kurvits on 
astunud Poliitiliste ja  Teadus
alaste Teadmiste Levitamise 
Ühingu tegevliikmeks. Sisukate 
ettekannetega esinesid teoreeti
listel seminaridel NLKP_ ajaloo 
ja  filosoofia kateedri õppejõud 
sm-d Kanošin ja  Erport. Seega on 
tehtud samm edasi. Kuid siiski 
esineb veel küllaltki puudusi.

Nagu märkis sm. Schmidt on 
keemia-mäeteaduskonna semina- 
rirühmas liiga palju liikmeid. 
Järgm isel õppeaastal tuleb moo
dustada kaks seminarirühma. 
Seltsimehed märkisid samuti, et 
mõned õppejõud ei valmistu veel I

korralikult seminarideks. See on 
teinekord tingitud sellest, et se
minari põhiküsimuste loetelu ja  
kirjandus ei jõua õigeaegselt iga 
õppejõuni.

Seminaridel arutatavad prob
leemid on üldiselt aktuaalsed ja  
äratavad huvi Õppejõudude hul
gas. Kuid on ka laialivalgumist 
Mõningates teaduskondades
(energeetika ja  keemia-mäe) oli 
seminaride temaatika liiga kirju. 
Oleks tarvis keskendada õppusi 
põhilistele probleemidele, peami
selt seoses filosoofiliste või konk
reetse Ökonoomika küsimustega.

Lõpuks kavandati parteibüroos 
toimunud nõupidamisel teoreeti
liste seminaride võrk järgmiseks 
õppeaastaks ja  tuldi arvamuse
le, et TPI rohkearvuline abiõp
pepersonal peaks senisest suure
mal määral osa võtma marksismi
leninismi õhtuülikoolis korral
datavatest õppustest,

V. ARHANGELSKI,
EKP T P I büroo sekretäri 

asetäitja

Kuidas lähevad eksamid õhtuses osakonnas

T Ö Ö L E  „ P U N A S E  K U N D A  
E H I T U S T A N D R I L E

Oma panuse vabariigi komso
m oli löökehitustel annavad ka 
tänavu, nagu mullugi, meie üli
õpilased. 2. juulil kell 10 hom
m iku l sõidab Tallinnast välja 
«Punase Kunda» poole 100 üli
õpilast, Olgugi, et huvi töö vastu 
üldiselt Kundas on suur, siiski 
leidub ka neid, kes püüavad oma 
ülesannetest ühiskondliku töö 
osas iga hinnaga kõrvale _ hoida. 
Lähetuskirjad oli 24. juuniks 
v ä lj a võtnud 86 üliõpilast. Aga 
ü lejäänud neliteist? Osa neist 
moodustasid õpperühmade K-61 
j a  K-62 üliõpilased, kes polnud 
v ee l tagasi jõudnud tööstusprak
tik a lt, teise osa aga päris m it
mesuguse mõttelaadiga tudengid.

Ühed leiavad, et päris hea on 
vastu võtta seda-hoolt, mis neile 
üliõpilastena osaks saab. Kui aga 
ka neilt midagi oodatakse, siis 
on see selge arusaamatus ja  seda 
tuleb lihtsalt ignoreerida. Võime 
tutvustada — Marotškina, Emi
lia ja  Vasiljev, Stanislav — õp
perühmast MM-45. Sama rühma 
komsomoligrupi sekretär Sinit- 
sõn aga otsis tähelepanuväärt 
aktiivsuse ja  püsivusega vaban
dust oma ühiskondlikust kohus
tustest kõrvalehoidmiseks, õ n 
neks on sellise töössesuhtumise
ga üliõpilased meil ainult üksi
kud. Meie kollektiiv on küllalt 
tugev selleks, et tõmmata kaasa 
■ka need üksikud. A, ERM

õhtuses osakonnas on praegu 
kibekiired päevad. Toimub ju 
eksamisessioon. Eksamid — need 
on aga kokkuvõtte selmestri 
tööst. Eks igaüks püüa siis anda 
oma parima.

Kõige edukamalt on senini 
sooritanud eksamid õpperühm 
MM-61Õ ja  õpperühm AL-101Õ. 
Enamik üliõpilasi on saanud 
hinneteks ainult head ja  väga 
head. Läbi 'kukkunud pole aga 
ükski. Parimateks on Nõges, Sits, 
Soosalu — rühmast MM-61Õ ja 
Kurbatov ning Sevtšenko rüh
mast AL-101Õ.

K a rühmas AA-49Õ ei ole olu
kord halb. P alju  on küll rahul
davaid, kuid läbikukkujaid see 
eest ei esine.

Teistes rühmades on aga tule
mused hoopis kurvad. Nii on 
rühma AA-45Õ kaheksast üliõpi
lasest saanud mitterahuldava 
hinde kõrgemas matemaatikas 
8 üliõpilast! Mis on siis selle 
põhjuseks? Ilmselt suhtuti se

mestri jooksul ainesse väga pea
liskaudselt. Sellest tekkisid aga 
teadmistes lüngad, mis maksid 
eksamitel valusalt kätte.

Ka rühmade AL-416 ja  AL- 
81õ tulemustega ei saa sugugi 
rahule jääda. Palju  on «mitte
rahuldavaid» ja  vähe on «häid». 
Näiteiks omab üliõpilane Arfanov 
koguni kahte võlga!

Õhtuse osakonna rühmad AL- 
41õ, AA-45Õ peavad ennast tõsi
selt käsile võtma, et vähemalt 
ülejäänud eksamid sooritada 
hästi.

Selleks palju  jõudu ja  edu!

V. SUUR

Dekaanilt oma kasvandikele
Möödunud on pingerikkad õpinguaastail instituudis, on ületatud 

ka viimane «kaljutipp» — diplomitöö — ja  juba siirdubki jä r je 
kordne lend noori insenere ellu.

1960, a, lõpetajate hulgas näeme ka 53 energeetikut jä  elektri
kut, kes kaitsesid edukalt oma diplomiprojekte ning nüüd, pärast 
lühikest puhkust, asuvad tööle tehastesse ja  projekteerimisorga- 
nisatsioonidesse.

Energeetifcateaduskonna kollektiiv soovib äsj astele lõpetanutele 
kogu südamest indu ja  edu töös ning isiklikus elus. Me loodame, 
et T P I jääb ka tulevikus meie noortele südameMhedaseke ja  
sidemed instituudi kollektiivi ja  lõpetanute vahel ei katke.

Head teed ja  parimaid tulemusi!

G. SAMOLEVSKI,
TPI Energeetikateaduskonna dekaan

Õppejõudude teoreetilised seminarid kulgesid hästi, k u i d . . .



REISIMULJEID SAKSA 
DEMOKRAATLIKUST 

VABARIIGIST
A. AARNA,

Tallinna Polütehnilise Instituudi direktor

Oma diplomitööd kaitsesid vä
ga hästi V. Boržakovski (vasakul) 
ja R. Hausmann (ülal).

A. Araku fotod

Elektrikute diplomitööd olid koostatud hästi
Instituudi suurest «praeahjust» 

väljus viieaastase «praadimise» 
järel järjekordne partii värkelt- 
küpsetatud insener-elektrikuid 
diplomiga elektrijaamade, -võr
kude ja  -süsteemide erialal. Kok
ku sai neid 15, nendest üks õrne
ma soo esindaja, kes kogu õppi
mise ajal ja  ka kaitsmisel hoidis 
TPI naiselektrikute au väärikal 
kõrgusel. Riiklikul eksamikomis
jonil tuli kahe päeva jooksul 
kuulata nendelt 15 ettekannet 
mitmekuuliste otsingute, loomin- 
gurõõmude ja  vahel ka pettu
muste tulemustest.

Peab tunnistama, et selle eri
ala tänavune lõpetajate pere 
esines tunduvalt ühtlasemalt kui 
eelmistel aastatel. Diplomitööde 
kohta peab ütlema, et raske on 
kedagi eriti esile tõsta.

Tunnustamist väärivad dip
lomandide: Valdma, Meistri,
Partsu, Jakobsoni, Boržakovski,

Kase, Hausmanni, Prandi ja  Mäl- 
lo tööd. Iga töö siin oli teostatud 
suure põhjalikkusega, igaüks an
dis oma panuse meie . vabariigi 
energeetika või aparaadiehituse 
praktiliste küsimuste lahendami
seks.

Loomulikult kaitsmise ajal ei 
saa eksamikomisjon täit pilti 
teostatud tööst, kui diplomand 
ise ei oska oma tööd õigesti ser
veerida. Avalikul kaitsmisel omab 
peamist tähtsust esinemisviis, os
kus valgustada ka keerulisi küsi- 
mui lihtsalt ja  selgelt, konkreet
sus, oskus näidata uut oma töös 
jms. Tuleb märkida, et selles osas 
peaksime oma üliõpilaste hulgas 
tunduvalt tööd tõhustama. Ener
geetikute teaduskonna õhtul toi
munud kõnevõistluste peamised 
esinejad näitasid ennast ka kaits
misel heade esinejatena.

Seda ei saa aga öelda kõikide 
kohta, sest nii mõnegji suure töö

hea sisu jäi varju  mitte eriti sil
mapaistva esinemise taha.

Isiklikult jälgisin huviga dip
lomandide Partsu, Boržakovski 
ja  Kase kaitsmisi. Sm. Parts pro
jekteeris tulevase Eesti _ NSV 
energiasüsteemi sõlmalajaama 
330 kV pingele. Sm. Boržakovski 
töötas Punases Retis välja uue 
numbrilise oommeetri takistuse 
mõõtmisteks neljakohalise luge
miga. Sm. Kask projekteeris 
ainulaadse seadme radioaktiivse
te isotoopidega torude seinapak- 
suse ja  metallplaatide paksuse 
mõõtmiseks. Kõik tööd olid eksa
mikomisjoni ees väga hästi ette 
kantud ja  nende autorite esine
mist tuleb seada teistele eesku
juks.

Diplomi kiitusega väärisid in
senerid Jakobson ja  Meister.

Jääb soovida edu iseseisvas in- 
seneritöös.

O. TERNO

Brigadir Virve Pajumäe
Kui vanematel kursustel on 

eksamid lõppenud või lõppemas, 
siis esimese kursuse üliõpilastel 
on praegu kibekiired eksami- 
sessioonipäevad, Kuumad suve
päevad, mis sulatavad Tallinna 
tänavakatteid ja  panevad v ir
vendama isegi Toompea (!), õige
mini küll õhu Toompea ja  vaa
ta ja  vahel, ei meelita ju st eriti 
konspektide seltsi. Kuid teadus 
nõuab ohvreid ja  nii mõnigi 
rannarõõm asendub valemite 
keeruka labürindiga. Eksamite 
tules on ka õpperühm KT-23. 
Aga põhjus, miks ma üles otsi
sin selle rühma ühe liikme Virve 
Pajumäe, ei seisnud hoopiski 
mitte eksamites, vaid selles, et 
see tubli tütarlaps juhatab kon- 
diitrivabrikus «Kalev» brigaadi, 
mis taotleb vabariigi 20. aasta
päevaks kommunistliku töö b ri
gaadi austavat nimetust.

Mul oli õnne. Virve ruttas just 
rühmakaaslaste poole õppima ja  
astus majauksest välja, kui ma 
teda otsima läksin. Tal oli kiire. 
Järgmisel päeval pidi olema 
eksam kõrgemas matemaatikas 
ja  seetõttu jäi meie jutuajam ine 
lühikeseks, sest Virve lubas seal 
kindlasti läbi kukkuda ja  m a ei 
tahtnud võtta omale nii suurt 
osa teise inimese saatuse otsus
tamisel, et oleks kauem tema 
õppimisele määratud aega kär
pinud.

Teile tundub võib-olla usku 
matuna, et meie esimese kursu
se üliõpilane on tööstusettevõttes 
to otmis ©komandör. Minule enam 
ei tundu.

Virve Pajumäe töötab «Kale
vis» juba kaheksa aastat, alates 
sellest ajast, kui astus vabriku- 
kooli. Töö kõrval lõpetas kesk

kooli ja  möödunud sügisel oli ta 
eesmärgiks: TPI. Nüüd on esi
mene aasta lõppemas. Kui temalt 
küsiti, kas raskeks- pole läinud, 
siis vastas ta, et eriti raske ei 
ole, kuigi ajast oli vahel puudus 
ja  osa loenguid tuli rühmakaas
laste konspektidest maha kirju 
tada, sest vahetusega töö1 tõttu 
pidi ta  nii mõnigi õhtu istuma 
instituudi asemel oma tööpostil.

Milliseks kujuneb eksamises
sioon, seda näitab lähemi tulevik. 
Olgu muuseas öeldud, et KT-23 
on üks tugievamaid õppepriihmi 
keemikute esimese kursuse hul
gas.

Kondiitrivabriku «Kalev» bri
gaadid alustasid võistlust kom
munistliku töö brigaadi nimetuse 
eest aprillis. Virve Pajumäe oli 
brigadiriks brigaadis, mis koos
nes noortest.

Kuid siis kaotati öine vahetus 
ja  «Uus Kalev» nõudis osa ini
mesi endale.

Tervet brigaadi sinna saata ei 
olnud võimalik ja  nii tuli para
tamatult brigaadid, uuesti moo
dustada. J a  selle -tulemus: bri
gadir Virve Pajumäe on noorim 
oma uues brigaadis! Kuid ega 
sellepärast veel võistlus parima 
ja  ühtlasi kommunistliku töö 
brigaadi nimetuse eest katki jää
nud. Läheneb aastapäev ja  täit
mist vajavad kohustused: anda 
ainult kõrgekvaliteedilist too
dangut, täita päevaplaanid, võtta 
aktiivselt osa ühiskondlikust 
tööst, õppida ja  anda edasi töö
kogemusi, võtta osa isetegevus
ringidest, teha sporti ja  veel pal
ju  muud.
■■ Huvitavamaks ürituseks oli 
vastastikune eesti ja  vene keele 
õppimine kahest rahvusest töö

tajate vahel. Selleks seati sisse 
vastavad kaustikud. Ühte k irju 
tasid eestlased need sõnad, mida 
nad vene keeles ei teadnud, ja 
teise venelased neile eesti keeles 
tundmatud sõnad. Vastastikku 
täideti tekkinud lüngad ja  ini
meste keeleoskus sai sellest pal
ju  kasu. Igatahes, osavõtt keelte 
õppimisest oli lausa hasartne.

Brigaad, kes ei täida päeva
plaani «häbimärgistatakse» vas
tava märgiga graafikus, mis 
paistab kaugele üle tsehhi. Hari
likult on vahetuse plaan ka alati 
täidetud. Mõnikord aga veavad 
masinad alt ja  mehaanikud on 
aeglased neid parandama. See
pärast Virve koos teiste tüdru
kutega otsustas ise masinaid 
tundma õppida ja  nüüd kui tu
leb masinas rike, on abi omast 
käest võtta. Mis sest, et valgele 
kitlile mõne vahetuse lõpuks te 
kivad õlised laigud. Samuti- on 
eesmärgiks omandada kõik töö
võtted, et töötada mistahes töö
postil tsehhis.

Aega sportimiseks jääb Virvel 
väheseks. Vahel ta siiski astub 
sisse jahtklubisse Pirital.

Suvel jääb selleks kindlasti 
rohkem aega.

Praegu aga on kogu ta  tähele
panu pööratud eksamisessiooni 
edukale lõpetamisele.

Püüdsin siin edasi anda kõik, 
mis lühike jutuajamine võimal
das. Olgu muuseas öeldud, et 
Virve ise ei tahtnud, et temast 
kirjutatakse.

«Sellest ei ole ju midagi k ir
jutada», ütles ta. Siiski on. 
Ainult, et sellest oleks tulnud 
kirjutada rohkem ja  paremini. 
Kahjuks ei olnud võimalik tut
vuda brigaadi tööga kohapeal, 
aega jäi väheseks ja  pealegi bri
gadiri me poleks seal kohanud. 
Selle vea parandame kindlasti 
siis, kui Virve Pajumäe brigaa
dile omistatakse kommunistliku 
töö brigaadi austav nimetus.

Selleks palju jõudu!

24. juunil 1960. R. RADGE

Käesoleva aasta mais viibisin 
kolme nädala jooksul Saksa De
mokraatlikus Vabariigis. Tutvu
sin selle aja kestel peamiselt kõr
gemate Õppeasutuste ja teadusli
ke uurimise instituutide tööga. 
Matka algpunktiks oli muidugi 
Berliin, kust kogu edasine reis 
kulges autoga. Minu peamisteks 
peatuskohtadeks kujunesid: Cott- 
bus, Dresden, Freiberg, Leipzig, 
Leuna, Merseburg ja Halle.

Automatk mööda Saksamaad 
on meeldiv, sest suured automa
gistraalid on eeskujulikus korras 
ja võimaldavad arendada suuri 
kiirusi. Võimalike õnnetuste väl
timiseks puuduvad teede ristu
mised ühel tasapinnal ja automa
gistraalidele sisse- ja väljasõit on 
korraldatud liikluse ohutuse kõi
ki nõudeid arvestades. Kiirust 
piiravatest märkidest peetakse 
kinni suure rangusega ja liiklus- 
reeglite täitmise, eriti kiiruse 
kontrollimiseks, on sisse seatud 
vastav kontrollsüsteem.

Viibisin viimati Saksamaal 
1958. a. detsembris. Heameelega, 
võib märkida, et sotsialismiehi- 
tamisel on Saksa Demokraatlik 
Vabariik saavutanud suuri edu- 
samme. Kaovad möödunud sõja 
varemed linnadest ja nende ase
mele kerkivad jõudsasti moodsad 
elamud. Suuri edusamme on teh
tud tööstuse taastamisel ja laien
damisel. Eriti võimsa mulje jä
tab uus tööstusrajoon «Schwarze 
Pumpe», kus mõne aasta jooksul 
on rajatud pruunsöe karjäärid ja 
hiigel-soojusjõujaamad.

Mul oli palju võimalusi kokku 
puutuda elanikkonnaga ja vest- 
telda inimesi huvitavate ja eru
tavate küsimuste üle. Arusaada
valt on igas jutuajamises esiko
hal Saksamaa ühendamise ja 
Lääne-Berliini probleemid. Seda 
enam on mõistetav, et Pariisi 
tippnõupidamise nurjaajamine 
Ameerika Ühendriikide poolt kut
sus esile sügava nördimuse ja 
meelepaha. Kõik ausad sakslased 
panid suuri lootusi tippnõupida
misele, lootes sealt vähemalt head 
algust Saksamaa küsimuse la
hendamiseks. Vastuvõtt, mille 
korraldas rahvas Pariisist saabu
vale seltsimees N. Hruštšovile on 
sõnadega raskesti kirjeldatav. Te
ma esinemist suurel miitingul 
katkestasid pidevad kiiduavaldu
sed. Mulle jäi kindel veendumus, 
et ausad ja hea tahtega saksla
sed näevad Nõukogude Liidus 
oma toetajat ja sõpra võitluses 
Saksamaa ühendamise eest.

Käesoleval kohal on muidugi 
võimatu kirjeldada kõiki kohtu
misi ja tähelpanekuid. Märgiksin 
ainult mõningaid üksikasju kõr
gema hariduse korralduses, mis 
võiksid huvi pakkuda ka meie 
tingimustes. SDV-s omistatakse 
praegu suurt tähelepanu õppetöö 
lähendamisele tegeliku elu vaja
dustele ja tingimustele. Kõrge
masse õppeasutusse vastuvõtmise 
eelduseks on vähemalt üheaasta
ne töötamine valitud erialal. Iga 
õppeaasta lõpul toimub aga kuue- 
nädalane tootmispraktika. Õppe
asutuse lõpetamiseks tuleb teos
tada kas katselise või teoreetilise 

! iseloomuga diplomitöö ja soori
tada diplomieksamid peamistel 
erialadel 3—5 õppeaines. Diplo- 

I mitööd on tavaliselt planeeritud 
sellistena, et nad moodustavad 

, osa vastava kateedri teadusliku 
s uurimistöö temaatikast. Üldiselt 
kateedrite teadusliku uurimistöö 
teostamisel moodustavad just
diplomandid peamise jõu. Diplo
mitöö kestvus on väga erinev ole
nevalt eriala iseloomust ja kõi
gub 3—6 kuu piires.

Sügava mulje jättis kahtlema
ta Freibergi Mäeakadeemia mine
raalide muuseumi külastamine. 
Mainitud kogus on ligi viisküm
mend tuhat mineraali süstemati- 
seerituna leiukohtade ja tüüpide 
järele. Kogu mineraalide kogu on 
kujundatud nii, et ta on tegeli
kult elavaks õpikuks mineraloo
gia kursuse omandamisel. Unus
tamatuks jääb aga muuseumi ju
hataja dr. А. Вernsteini suhtumi

ne oma «hoolealustesse». Ta kõ
neles sellise südamlikkusega ja 
sisemise jõuga oma kogu mine
raalidest, nagu oleks siin tege
mist elavate olevustega. Ta tun
nistas mulle isegi, et temale on 
iga üksik mineraal muutunud nii 
lähedaseks sõbraks, et ta võib 
nendega isegi juttu ajada.

Freibergi Mäeakadeemia rajati 
18. sajandil. Seal õppis ja töötas 
kahel aastal ka V. Lomonossov. 
Sajandite vanuste õppehoonete 
kõrval kerkib aga praegu uus 
sotsialistlik ülikooli linnaosa, kus 
Õppekorpused on ehitatud vii
mase tehnika nõuete kohaselt. 
Hästi on lähendatud laboratooriu
mi mööbli valmistamine. Kogu 
SDV-s on välja töötatud labora
tooriumi laudade umbes 1,5 
meetri pikkused tüüpdetailid. 
Neist detailidest võib koostada 
mistahes pikkusega laboratooriu
mi laudu sobivate laegaste ja 
riiulitega. Selline moodus vääriks 
kaalumist ka meie oludes.

Üliõpilaste majutamisega on 
kõikjal suuri raskusi, kuna veel 
annavad tunda sõjaaegsed purus
tused. Sellele vastavalt on ühis
elamute seisukord ka väga eri
nev. Näiteks Dresdenis leidub 
ühiselamuid, kus väikestesse ruu
midesse on paigutatud 6—10 üli
õpilast. Uutes ehitatavates Ühis
elamutes on püütud jääda väik
semate tubade juurde, paiguta
des ühte ruumi 3—4 üliõpilast, 
Leunas loodavas uues keemia 
kõrgemas Õppeasutuses koonda
takse aga ühiselamud kähetoa-1 
Uste ühikutena, kus üks tuba on 
mõeldud magamistoaks neljale 
üliõpalisele ja sellega koosolev 
teine tupa on ette nähtud töö
ruumiks. Praegu varustatakse 
selliste ruumidega siiski ainult 
tööstusest Õppima saadetud suur
te kogemustega praktikuid.

Kes kevadel või suvel on Sak
samaal viibinud, tunneb kahtle
mata sakslaste suurt huvi matka
mise vastu. Puhkepäevadel esineb 
lausa inimvool linnadest välja 
looduslikult kaunitesse kohtades
se. Matkavad sõna otseses mõttes 
kõik, alates päris väikestest las
test ja lõpetades eakate inimes
tega. Selliste matkade ühisorga- 
niseerimisest võtavad aktiivselt 
osa üliõpilased.

Saksa Demokraatlik Vabariik 
on asunud koos sotsialistliku lee
ri maadega avarale sotsialismi 
ehitamise teele. Seejuures on nä
ha, et sakslased ei kavatse jääda 
selles sõbralikus peres mitte vii
masele kohale. Leuna uue ülikoo
li rektor prof. H. Schmellenmeier 
ütles mulle naljatades: «Nõuko
gude Liit püüab võita juhtivat 
kohta keemiatööstuse arengus. 
Meie omalt poolt lubame, et 
muudame selle võistluse teile 
raskeks omapoolsete edusammu
dega». Võistlus sellisel pinnal on
gi meie sooviks ja me võtame 
sellise sõbraliku väljakutse alati 
vastu. *,
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